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که  روز دوشــنبه  معاملات  نفت در  قیمت 
نگرانی ها نســبت به افزایش نرخ های بهره، 
برای  اقتصاد جهانــی و دورنمــای تقاضا 
انداز محدودتر شدن عرضه  سوخت، چشم 

را تحت الشعاع قرار داد، کاهش پیدا کرد.
بهای معاملات نفت برنت با ۷۵ ســنت معادل 
۰.۹۲ درصد کاهش، به ۸۰ دلار و ۹۱ ســنت در 
هر بشــکه رســید. بهای معاملات وست تگزاس 

سنت   ۷۴ آمریکا  اینترمدیت 
معادل ۰.۹۵ درصد کاهش 
یافــت و در ۷۷ دلار و ۱۳ 
ایستاد.  سنت در هر بشکه 
به گــزارش ایســنا، هر دو 
شــاخص هفته گذشته که 
تقاضای  نشــان داد  آمــار 

آمریکا برای بنزین نسبت به یک سال قبل کاهش 
پیدا کرده و نگرانی ها نســبت به بــروز رکود در 
بزرگترین مصرف کننده نفت جهان را برانگیخت، 
بیش از پنج درصد کاهش داشــتند که نخستین 
کاهش هفتگی آنها در پنج هفته گذشته بود.تینا 
تنِگ، تحلیلگر شرکت »ســی ام سی مارکتس« 
در این باره گفت: آمــار اقتصادی ضعیف آمریکا 
و درآمدهــای مایوس کننده شــرکت های بخش 
فناوری، نگرانی ها نسبت به رشد اقتصادی و ریسک 
گریزی در میــان ســرمایه گذاران را برانگیخت. 
تثبیــت دلار آمریکا و صعود بــازده اوراق قرضه 
هم بازارهای کالایی را تحت فشار قرار داد.انتظار 
می رود بانک های مرکزی جهان از آمریکا گرفته تا 
انگلیس و اروپا، در نشست سیاست گذاری خود در 
ماه می، نرخ های بهــره را برای مقابله با تورم بالا 
افزایش دهند.احیــای اقتصادی ناهموار چین در 
دوران پساکرونا، دورنمای تقاضا برای نفت را تیره 
کرده اســت. هر چند که آمار گمرکی چین روز 
جمعه نشان داد بزرگترین وارد کننده نفت جهان 

در مارس، رکورد بــالای دیگری در واردات ثبت 
کرده است. واردات چین از هر کدام از کشورهای 
روسیه و عربستان سعودی به بیش از دو میلیون 
بشکه در روز رسید.جان دریسکول، مدیر شرکت 
»جی تی دی انرژی ســرویس« گفت: من به آمار 
اقتصادی گوناگون اخیر و ادامه مداخله بانک های 
مرکزی بــه عنوان محرک های اصلی اصلاح اخیر 
قیمت ها اشــاره می کنم. با این حال، بسیاری از 

افراد ممکن اســت دیدگاه مــن را به عنوان یک 
فرصت خرید ارزان ببینند.حاشــیه سود پالایش 
در آسیا با تولید بالا از سوی پالایشگاه های بزرگ 
چین و هند، ضعیف شــده و تقاضای این منطقه 
برای نفت خاورمیانه که در ژوئن بارگیری می شود 
را محدود کرده اســت. با ایــن حال تحلیلگران و 
معامله گران، نسبت به احیای تقاضای چین برای 
سوخت در نیمه دوم سال ۲۰۲۳، خوش مانده اند 
و با کاهش بیشــتر عرضه که توسط گروه اوپک 
پلاس برنامه ریزی شــده است، بازار ممکن است 
محدودیت عرضه بیشــتری پیدا کند.تحلیلگران 
بانــک ملی اســترالیا اظهار کردنــد: پیش بینی 
می شــود احیای تقاضای چین برای نفت، کندی 
تقاضا از سوی سازمان توسعه و همکاری اقتصادی 
در کوتاه مدت را کاملا جبران می کند و همزمان، 
تحریم ها و محدودیت های عرضه، به ریسک های 
صعودی برای قیمت هــا خواهد افزود. نفت برنت 
ممکن است تا پایان ســه ماهه دوم، به ۹۲ دلار 
افزایش پیــدا کند.تحلیل آمار از ســال ۲۰۰۲- 

۲۰۰۱ توســط رویترز نشــان می دهــد اعضای 
ســازمان کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( که 
عمدتا از خاورمیانه و آفریقا هستند، در سال مالی 
منتهی به مارس ۲۰۲۳، شــاهد افت سهمشان از 
بازار نفت هند به ۵۹ درصد در مقایســه با حدود 
۷۲ در سال مالی ۲۰۲۲-۲۰۲۱ بودند.آمار نشان 
داد روســیه در سال مالی گذشته، برای نخستین 
بار از عراق ســبقت گرفته و به عنوان بزرگترین 
تامین کننده نفت هند ظاهر شــده و عربســتان 
سعودی را به جایگاه ســوم تنزل داد.سهم اوپک 
در حالی کاهش پیدا کرده که هند در گذشــته، 
نفت روســیه را به دلیل هزینه هــای حمل بالا، 
به ندرت خریداری می کــرد اما اکنون بزرگترین 
مشــتری نفت دریابرد روسیه شده که کشورهای 
غربی از زمان حمله نظامی مســکو به اوکراین در 
فوریه سال ۲۰۲۲، حاضر به خرید آن نشدند.هند 
حدود ۱.۶ میلیون بشــکه در روز نفت روسیه را 
در ســال مالی ۲۰۲۳- ۲۰۲۲ خریداری کرد که 
حدود ۲۳ درصد از کل واردات نفت این کشــور 
میزان ۴.۶۵ میلیون بشــکه در روز بود.تصمیمی 
که اوپــک و متحدانش در ماه مــه برای کاهش 
تولید گرفتند، ممکن است ســهم اوپک در بازار 
هند که ســومین وارد کننده 
بزرگ نفت در جهان اســت 
را به میزان بیشتری کاهش 
دهد.احسان الحق، تحلیلگر 
رفینیتیو گفت: نفت روسیه 
گریدهای  از  ارزان تر  اکنون 
خاورمیانه ای  مشــابه  نفتی 
اســت و به نظر می رسد اوپک با کاهش تولید، به 
خود ضربه می زند. این اقدام سهم بازار این گروه 
در آســیا را به میزان بیشتری کاهش خواهد داد.
خرید بالاتر نفت روسیه، سهم کشورهای مستقل 
مشــترک المنافع را به رکورد ۲۶.۳ درصد رساند 
و سهم کشــورهای خاورمیانه ای به ۵۵ درصد و 
کشــورهای آفریقایی بــه ۷.۶ درصد کاهش داد. 
در ســال مالی ۲۰۲۲ -۲۰۲۱ ســهم خاورمیانه 
۶۴ درصد و ســهم آفریقا ۱۳.۴ درصد بود. سهم 
آمریکای لاتین در ســال مالی ۲۰۲۳ -۲۰۲۲، به 
۴.۹ درصد رســید که پایین تریــن رکورد در ۱۵ 
سال گذشــته بود.واردات نفت هند در سال مالی 
۲۰۲۳- ۲۰۲۲ به میزان ۹ درصد در مقایســه با 
مدت مشابه سال گذشــته افزایش پیدا کرد زیرا 
پــس از اینکه پالایشــگاه های خصوصی به جای 
فروش ســوخت در بــازار داخلی کــه نرخ های 
پایین تر از بازار داشــت، به صادرات روی آوردند، 
پالایشگاه های دولتی فعالیتشــان را برای تامین 

تقاضای داخلی روبه رشد، افزایش دادند.

گروه اقتصادی – شهرام صدوقی: معاون وزیر نفت 
در امور پتروشیمی با اشاره به اینکه امسال ده 
طرح جدید پتروشیمی به مرحله بهره برداری 
خواهند رسید و به طور میانگین هر ماه یک 
طرح پتروشــیمی افتتاح می شــود، گفت: 
ظرفیت نصب شده این صنعت تا پایان سال به 

حدود ۹۵ میلیون تن در سال می رسد.
به گزارش مردم سالاری، مرتضی شاهمیرزایی 
در نشست خبری چهاردهمین همایش بین المللی 
صنعت پتروشیمی ایران )IPF( ضمن بیان مطلب 
فــوق گفت:هم اکنــون ۷۰ مجتمــع تولیدی در 
صنعت پتروشــیمی با ظرفیت نصب شده )اسمی( 
۹۲ میلیون تن با تــوان تولید بیش از ۵۵۰ گرید 
انواع محصول شیمیایی و پلیمری در کشور فعال 
هستند.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
ادامه داد: چهاردهمین همایش بین المللی صنعت 
پتروشیمی ایران ۱۱ و ۱۲ اردیبهشت ماه در سالن 
همایش های صداوســیما با حضور صاحب نظران، 
دانشــمندان و فنــاوران بیش از ۱۵ کشــور دنیا 
برگزار می شــود. وی بیان کرد: ۱۵ کشور از جمله 
کشورهای اســلامی و منطقه غرب آسیا ، برزیل، 
چین و روســیه، حوزه بریکس و برخی کشورهای 

اروپاییتــر این رویداد حضور 
داشت.شاهمیرزایی  خواهند 
 IPF با بیــان اینکه همایش
بعد از ۵ ســال وقفه برگزار 
می شــود، گفت: مهم ترین 
موضــوع در این همایش که 
طی ۳ دهه اجرایی می شود؛ 

رشد صنعت پتروشیمی با هم افزایی و خرد جمعی 
اســت.وی تاکید کرد: آپارتاید علم و فناوری ما را 
به این می رســاند که باید به فکر خودمان باشیم و 
این رویداد همه فعالان را جمع می کند که بتوانیم 
راحت تر از سد تحریم ها عبور کنیم.وی پرداختن 
به موضوع تولید ۱۳۰ میلیون تن متانول و بازار آن 
را از جملــه محورهای گفت وگو یــاد کرد و افزود: 
بحران انرژی و آینده صنعت پتروشــیمی، فرصت 
سرمایه گذاری و تامین مالی، محیط زیست، بهینه 
سازی مصرف انرژی و تولید بدون آلایندگی از دیگر 
سرفصل های محل بحث خواهد بود. شاهمیرزایی 
با بیان اینکه کشور ما با وجود منابع عظیم نفت و 
گاز سده ها مشــکل کمبود خوراک ندارد، یادآور 
شد: پایداری خوراک از فرصت های بزرگ صنعت 
اســت، بنابراین با ســرمایه گذاری در این حوزه 
شاهد شکوفایی و رسیدن با جایگاه اول در صنعت 
پتروشــیمی خواهیم بود.وی بیان داشت: ما بیش 
از ۴ دهه در تحریم و محدودیت ســرمایه گذاری 
هستیم اما اکنون از ۱.۵ میلیون تن تولید ابتدای 

انقلاب به رقم ۹۲ میلیون تن ظرفیت رسیده و تا 
پایان ســال هم به ۹۵ میلیون تن ظرفیت نصب 
شده خواهیم رسید.مدیر عامل شرکت صنایع ملی 
پتروشیمی با بیان اینکه کسب مقام اول منطقه و 
دنیا برازنده صنعت پتروشیمی ایران است، گفت: 
راهبــردی که مقام معظم رهبــری از ۳ دهه قبل 
ترســیم کردند پرهیز از خام فروشــی بوده است. 
در این راســتا ۲ نظریه وجود داشــت یکی اینکه 

جایگاه مان در اوپک باید حفظ و ارتقا یابد بنابراین 
باید صادرات نفت خام باید به سرعت افزایش یابد 
ولو به قیمت تخریب مخازن هیدروکربوری. نظریه 
دیگر مستقیما با رفتار مخزن در تماس بودند یعنی 
نباید مخازن تخریب شوند چراکه در نیمه دوم عمر 
هستند و اگر برداشــت غیرصیانتی صورت گیرد 

ضریب برداشت کاهش می یابد.
 بر این اساس رهبری خواستار توقف برنامه تولید 
حداکثری شده و الگوی درست را درآمد حداکثری 
عنوان کردند.وی با بیان اینکه با تحریم های پیاپی 
اگر تولاید حداکثر و صادرات نفت خام تداوم پیدا 
می کرد ما آسیب پذیرتر می شدیم، افزود: امکان 
تحریم محصولات پتروشــیمی کمتر اســت، هر 
کشوری که تنوع تولید محصولات پتروشیمی دارد 
در اقتصاد بین الملل دست برتر و قدرت چانه زنی 
بالاتری خواهد داشت.شاهمیرزایی در ادامه گفت: 
در حال حاضر بیش از ۲۵ درصد کالا و تجهیزات 
پتروشیمی به خارج از کشور وابسته است که بیشتر 
این کالاها هم هایتک و گرانقیمت هســتند، ما به 

کمک فناوران به دنبال این هستیم که این کالاها 
بومی سازی شــوند، در حال حاضر برخی کالاها 
از جمله کمپرســورها و پمپها در دستور کار بومی 
سازی قرار دارندو در برخی دیگر مثل ولوها هنوز 
وابستگی داریم.وی با اشاره به اینکه برگزاری این 
همایش مسیر را برای ســرمایه گذاران علاقه مند 
به صنعت پتروشــیمی باز می کند، بیان کرد: این 
همایش طی دو روز با بررسی موضوعات خوراک، 
تأمین،  زنجیــره  محصولات، 
راه حل هــا و فناوری هــای 
و  یکپارچه سازی  پیشرفته، 
هماهنگــی میان واحدهای 
پتروشیمی و پالایشی، روند 
تولید و بازار، بــازار متانول 
و بحــران جهانــی انرژی و 
آینده صنعت پتروشــیمی برگزار می شــود.وی با 
اشــاره به اینکه چهاردهمین همایش بین المللی 
صنعت پتروشــیمی ایران با محوریــت »زنجیره 
ارزش، فرصت های جدید« برگزار می شــود، گفت: 
فعالانی از کشورهای برزیل، چین، روسیه و برخی 
کشورهای اروپایی در این همایش حضور دارند، اما 
به دلیل امکان اعمال تحریم ها امکان ســخنرانی و 

ارائه اطلاعات برای آنها وجود ندارد.
شاهمیرزایی ادامه داد: بسته های سرمایه گذاری 
در صنعت پتروشیمی آماده است و سرمایه گذاران 
خارجی بــرای حضور در طرح های پتروشــیمی 
هاب های مکران و جاسک اعلام آمادگی کرده اند، 
امــا به دلیل تحریم ها امکان اعلام آنها وجود ندارد.
وی بــا بیان اینکه هنــوز در ۲۵ درصد از صنعت 
پتروشیمی اعم از کالا، تجهیزات و مواد شیمیایی 
وابســته هســتیم، گفت: این بخش شامل کالا و 
تجهیزات گران قیمت و فنــاوری برتر )های تک( 
است و ما به دنبال آن هستیم که با کمک فناوران 

داخلی این مقدار وابستگی را کاهش دهیم.

دورنمای اقتصادی
 سد راه افزایش قیمت نفت شد

بهره برداری از 10 طرح جدید پتروشیمی
 در سال جاری

صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت   های معدنی، 
فعالیت خود در سال ۱۴۰۱ را قابل قبول می   داند و 
از آن رضایت دارد؛ هرچند امیدوار است برنامه   ای 
اثربخش   تر  که برای سال ۱۴۰۲ تعریف کرده است 
از  این صندوق  باشد. در گزارشی که مســئولان 
۱۱۰درصدی  رشد  می کنند،  ارائه  این سال  فعالیت 
حجم فعالیت   ها نســبت به ســال پیش از آن به 
چشــم می خورد.  این بهبود رویه، بــا تغییر در 
شیوه تامین اعتبار حاصل شده و مهم ترین تقاضا 
برای دریافت تســهیلات در بخش فرآوری معدنی 
وجود داشته است. استارت آپ   های معدنی چندان 
استقبالی از این تسهیلات نداشته   اند؛ اما در بخش 
تامین اعتبار به منظور خرید ماشــین آلات ساخت 
داخل برای خرید عمده تولید یک ســال کارخانه 
باور  به  برنامه   ای که  برنامه   ریزی شده است؛  هپکو 
دســت اندرکاران این صندوق هم استقبال خوبی 
خواهد داشت و هم به نهضت ساخت داخل کمک 
شــایانی می کند. با این حال مســئولان صندوق 
تسهیل واردات ماشین آلات خارجی را مکمل این 
روند می   داننــد. فرید دهقانی، مدیرعامل صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی توضیحاتی 

را در این باره ارائه داد.
سال ۱۴۰۱ برای صندوق بیمه سرمایه گذاری سال 
ویژه ای بود؛ چه در بخش افزایش اعتبارات و چه در 
سایر زمینه ها. از لحاظ آماری عملکرد صندوق در 

سال گذشته چگونه بوده است؟
در صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی، 
طی ســال گذشته نســبت به ســال ۱۴۰۰ رشد بسیار 
چشــمگیری در ارائه    خدمات به بخش معدن داشــتیم. 
فلسفه    وجودی صندوق، حمایت از زنجیره    بخش معدن 
در اکتشاف، استخراج و فرآوری است. ما در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال ۱۴۰۰ رشــد ۱۰۰درصدی و اگر بخواهم 
دقیق بگویم رشد ۱۱۰درصدی نسبت به ۱۴۰۰ داشتیم؛ 

یعنی عملکرد ما رشد دوبرابری داشته است.
این رشد در چه بخشی اتفاق افتاده است؟

در کل این رشد مربوط به بیمه   نامه   های صادره در بخش 
اکتشاف، استخراج و فرآوری به صورت عمومی بوده است. 
این نکته بســیار حائز اهمیت است؛ در بخشی که جهش 
تولید را داشتیم در سالی با شعار جهش تولید، توانستیم 
ارائه خدماتمان را ۱۱۰ درصد افزایش دهیم. اگر بخواهم 
به صورت مشخص در سال ۱۴۰۱ به عملکرد بخش   هایی 
که اضافه شــده بپردازم، باید به این اشــاره کنم که در 
بخش اکتشاف در سال ۱۴۰۰ تقریبا اقدامی انجام نشد. 
در سال ۱۴۰۱ به واســطه    تامین منابع مالی که از طرف 
معاونت معدنی صورت گرفت و بخشی از آن تامین منابع 
مالی را صرفا برای حمایت از بخش اکتشاف و حمایت از 
معادن زغال و آماده   ســازی معدن زغال اختصاص دادیم، 

توانستیم ۵۰۰میلیارد تومان اعتبار برای بخش اکتشاف 
و آماده   ســازی معادن زغال که جــزو بخش   های کلیدی 
و اســتراتژیک بخش معدن ماست، در نظر بگیریم. این، 
اقدامی موثر از حیث رشد بخش معدن در بخش اکتشاف 
و از حیث اشــتغال در بخش معدن به شمار می رود. نوع 
اشتغالی که معادن زغال ایجاد می کنند، یک نوع اشتغال 

بسیار خاص و منحصربه فرد است.
چرا صندوق در بخش حمایت از اکتشاف در سال 

۱۴۰۰ عقب ماند؟
چون تامین منابع مالی نشده بود. ما در سال ۱۴۰۰ به 
وجوه اداره      شده و کمک   های فنی-اعتباری وزارتخانه کاملا 
وابسته بودیم. به واسطه    عدم تخصیص منابع در آن سال 
نتوانستیم طبیعتا در بخش اکتشاف حمایت   های لازم را 
داشته باشیم. به همین دلیل به سمت بهره گیری از منابع 
داخلی خودمان رفتیم. بــه وزارتخانه گفتیم که از محل 
حقوق دولتی در قالب افزایش سرمایه برای ما منابعی در 
نظر بگیرید و ما بخشی از این منابع را به بخش اکتشاف 
اختصــاص می دهیم تا بتوانیم عملکــرد این بخش را به 
جلو پیش ببریم. می   دانیم کــه ۵۰۰میلیارد تومان برای 
بخش اکتشاف عدد مناسب و درخوری نیست؛ ولی سعی 
می   کنیم بعــد از اتمام این مبلغ مجــددا تدابیری اتخاذ 

کنیم.
علت تاخیر در جذب این اعتبار در سال گذشته 

چه بود؟
کارهای اداری کمی دیر انجام شــد و به واسطه تاخیر 
در امور اداری نتوانســتیم از بخش اعظمی از آن استفاده 
کنیم؛ ولی شروع بســیار خوبی داشتیم. به نظر می رسد 
در ســال ۱۴۰۲ بتوانیم تمــام ۵۰۰میلیــارد تومان را 
در بخش اکتشــاف جذب و به معدنــکاران تقدیم کنیم. 
همین جا باید به نکتــه    دیگری در مورد جهش عملکرد 
صندوق اشــاره کنم. در حوزه    فــرآوری و تحقق نهضت 
فرآوری در بخش معدن در ایجاد ارزش افزوده حداکثری، 
بخش اعظمی از منابع به این بخش تخصیص داده شــد. 
نه اینکه عمدا بخواهیم تخصیص دهیم، بلکه مراجعه به 
صندوق توســط فرآوری   کنندگان و کسانی که واحدهای 
فرآوری دارند اتفاق افتاده و سال ۱۴۰۱ در بخش فرآوری 
توانســتیم بیش از ۳۵۰۰میلیارد تومان اعتبار تخصیص 
دهیم که رقم بسیار قابل   توجه و حائز اهمیتی است. البته 
در ســال گذشته در زمینه اســتارت آپ   ها و شرکت های 
دانش   بنیــان تبلیغاتی انجام داده و تســهیلات یارانه   ای 
و ترجیحــی برای این بخش در نظــر گرفته بودیم که با 
عدم استقبال شــرکت های دانش   بنیان و استارت آپ   های 
معدنی مواجه شــد. از همین رو با ایمینو )مرکز نوآوری 
معــادن و صنایع معدنی ایران( تفاهم   نامه   ای امضا کردیم 
و طی این تفاهم   نامه قرار شــد شرکت های دانش   بنیان و 
شرکت های استارت آپی که مورد تایید آنها هستند، برای 
اخذ تســهیلات و صدور بیمه   نامه به ما مراجعه کنند که 

برای سال ۱۴۰۲ امیدواریم این مورد را به صورت بسیار 
جدی با همکاری ایمینو بتوانیم پیش ببریم.

از نگاه معدنکاران و سیاستگذاران، صندوق در 
تامین ماشین آلات و تجهیزات معدنی، طی  بخش 
مدت اخیر دستاورد ویژه ای داشته است. می توانید 

به جزئیات این اقدام اشاره کنید؟
بله. نکته   ای که خیلی از حیث حاکمیت بخش معدن 
و ساخت داخل مورد اهمیت است، مساله    مربوط به هپکو 
است که آن را به خوبی پیش بردیم. ما در سال ۱۴۰۱ به 
واسطه    صورتجلســه   ای که بین ایمیدرو، معاونت معدنی 
و معاونت ماشین   آلات و تجهیزات وزارتخانه منعقد شده 
بود، اقدام به عقد تفاهم   نامه   ای با هپکو کردیم. وزارتخانه 
قصد داشــت به واسطه    افزایش تقاضای موثری که نسبت 
به ماشین   آلات وجود دارد، به حمایت از هپکو اقدام کند. 
بنابراین برای ماشــین آلاتی که هپکو ادعای ساخت آنها 
را دارد و در حال حاضر می   ســازد، شــروع به ثبت   نام از 
معدنکاران برای خرید دســتگاه از هپکو کردیم. در سال 
۱۴۰۱ تمــام    امور اجرایی مربوط بــه انعقاد تفاهم   نامه با 
هپکو، انعقــاد تفاهم   نامه با بانک صنعــت و معدن برای 
پرداخت تســهیلات و ثبت   نام از معدنکاران برای تقاضای 
موثر موجود و بررسی پرونده   ها در صندوق برای حائزان و 
واجدان شــرایط را انجام دادیم. به   عبارتی در سال ۱۴۰۱ 
همه امور مربوط به اجرایی شــدن ایــن بخش را انجام 
دادیم و منتظر تامین منابع مالی برای این بخش بودیم. 
خوشبختانه در انتهای سال و در ابتدای سال ۱۴۰۲ تامین 
منابع انجام شــد. سپرده   گذاری در بانک صنعت و معدن 
صورت گرفت و در فروردین   ماه استارت پرداخت و معرفی 
معدنکاران بــه بانک عامل را زدیم. امیدواریم در ســال 
۱۴۰۲ بتوانیم حداقل مبلغ ۱۲۰۰میلیارد تومان تقاضای 
موثر برای هپکو ایجاد کنیم تا برای خرید ماشــین   آلات 
معدنی که هپکو برای ساخت آن ماشین   آلات توانایی دارد 

هزینه شود.
چقدر از تامین مالی ۱۲۰۰میلیارد تومانی صورت 

گرفته است؟
کل ایــن تامین مالــی صورت گرفته اســت. ما همه 
پرونده   هایمان را بررســی کردیــم و به تدریج داریم برای 
بانک عامل می   فرســتیم. بانک عامــل صورت های مالی 
معدنکاران را بعد از بررســی و انجام امور اداری و بانکی   ، 
برای هپکو می   فرســتد تا نســبت به انعقاد قــرارداد با 
هپکــو اقدام کند. با توجه بــه افزایش قیمت ها، بین ۶۰ 
تا۷۰ درصد تامین مالی توســط بانک انجام خواهد شد و 
بقیه باید توسط خود متقاضی صورت گیرد. در ابتدا قرار 
بود ۸۰ درصد توسط بانک تامین مالی صورت گیرد؛ ولی 
فکر می   کنم این ۸۰ درصد در پی افزایش قیمت ها احتمالا 
به ۷۰ یا ۷۵ درصد می رسد؛ زیرا به واسطه    افزایش قیمت 
ارز قیمت های اعلامی در سال ۱۴۰۲ بسیار بالاتر از سال 
۱۴۰۱ اســت. امیدواریم در نیمه    اول سال ۱۴۰۲ جهش 

چشمگیری در تقاضای ماشین   آلات هپکو داشته باشیم تا 
ان شاء   الله بخش معدن به نهضت ساخت داخل و استفاده 
حداکثری از توان ساخت داخل کمک کند و هپکو هم به 

شرایط آرمانی سال های گذشته    خود برگردد.
با توجه به اینکه اکنون شــما حلقه واسط بین 
هپکو و معدنکاران هستید، پیش بینی تان از تقاضا 
و استقبال چیست؟ فکر می   کنید در این بخش صف 

به   وجود می   آید؟
از آنچه ثبت   نــام کردیم، ادعای ســاخت هپکو برای 
یک سال مالی در پنج نوع ماشین   آلاتی که می   خواهد تولید 
کند، مجموعا ۶۰۰دســتگاه است. از این ۶۰۰دستگاه، با 
توجه به چیزی که ثبت   نام کردیم، نزدیک به ۵۰۰دستگاه 
تقاضا به   وجود آمده و پیش بینی   مان این اســت که برای 
۱۰۰دســتگاهی که به   وجود نیامــده یعنی درواقع تقاضا 
Valid نشــده، هم حتما ایجاد می شود. به واسطه    اینکه 
دیگر اعتماد ایجاد می شود که بله، می   توانیم و می   خواهیم 
این تســهیلات را پرداخــت کنیم و هپکــو هم، چنین 
قــراردادی را امضا و برای تحویل ماشــین اقدام می کند. 
پیش بینی ما این اســت کــه حتما ایــن ۶۰۰تقاضا پر 
خواهد شــد. حتی پیش بینی   مان این اســت که صف به 
وجود می   آید؛ چون خدمات پس از فروش هپکو نسبت به 
نمونه های مشابه    خارجی آن که وارد می شود، خدمات در 
دسترس   تری است. بنابراین برای معدنکاران به صرفه است 
که از ماشــین   آلات سبک تولیدات داخلی استفاده کنند. 
برای ماشین   آلاتی هم که هیچ گونه ادعای ساخت داخلی 
وجود ندارد، طبیعتا واردات آزاد اســت اما باید تســهیل 

شود.
اینکه اکنون در شــرایط حاضر چــه وضعیتی دارد و 
چطور برخورد می شــود، نمی   دانم و نمی توانم اظهارنظر 
کنم و مســئولان باید اظهارنظر کنند؛ ولی امیدواریم از 
سال ۱۴۰۲ شاهد تسهیل   گری ویژه   ، هم در زمینه ساخت 
داخل و هم در زمینه واردات ماشین   آلات نو و دست   دوم 

برای معدنکاران باشیم؛ چرا که جهش در بخش استخراج 
و بخــش فرآوری دقیقــا منوط به تامین ماشــین   آلات 
به   موقــع، تامین ماشــین   آلات باکیفیــت و کم   قیمت با 
قیمت رقابتی است. اگر این اتفاق نیفتد، نمی   توانیم رشد 
استخراج و فرآوری داشته باشیم و این می   تواند ضایعه   ای 

برای بخش معدن تلقی شود.
منابــع صندوق در ســال گذشــته را صرف 
زمینه   سازی و فراهم کردن زیرساخت ها کردید تا 
تامین منابع کنید و قــدرت چانه   زنی صندوق در 
تخصیص و جــذب اعتبارات را بالا ببرید. می   توان 
این طور نتیجه    گرفت که امسال، سال بهره   برداری 
شما از این اقدامات، به ویژه در دو حوزه اکتشاف و 

تامین ماشین   آلات محسوب می شود؟
بلــه. این نکته را هم باید اضافه کنم که ما طبق روال 
سال های گذشته، نسبت به روتین کارهای خودمان اقدام 
می   کنیم. اینکه دیگر از دســتورکار ما خارج نشده است. 
می   توانــم بگویم که ما در ســال ۱۴۰۱ اگر منابع کافی 
می   داشتیم، به جای ۴۰۰۰میلیارد تومان )۴۱۶۷میلیارد 
تومان( می   توانستیم ۸۰۰۰میلیارد تومان بیمه   نامه صادر 
کنیم و الان مصوبات هیات   مدیره در زمینه این پرونده   ها 
را داریم، مصوبات بانک را هم داریم ولی نمی   توانیم اینها 
را بــا توجه بــه محدودیت منابع صادر کنیــم. بنابراین 
روتین   مان را داریم؛ ولی در بخش اکتشــاف و در بخش 
ماشــین   آلات که حوزه    جدیدی بود کــه تعریف کردیم، 
تامین منابع مالی کرده و زیرســاخت   هایش را درســت 
کردیــم، کارهــای اداری و کارهای بانکــی   اش را انجام 
دادیم و امسال کارهای اجرایی شروع می شود و به نظرم 
یک ســال طلایی برای صندوق خواهــد بود؛ چون همه 
کارهایش انجام شده و همه    امور به نحو احسن و در جای 
خودش قرار گرفته است. به نظر می رسد که فقط و فقط 
کارهای روتین اجرایی صندوق و بانک مانده تا ان شاء   الله 

به دست معدنکاران برسد.

کارنامه صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی در سالی که گذشت

گـره تامین ماشـین آلات معـدنی باز شد

در حال حاضر بیش از ۲۵ درصد کالا و تجهیزات پتروشــیمی به خارج از کشور 
وابسته است که بیشــتر این کالاها هم هایتک و گرانقیمت هستند، ما به کمک 

فناوران به دنبال این هستیم که این کالاها بومی سازی شوند

تصمیمی که اوپک و متحدانش در ماه مه برای کاهش تولید گرفتند، ممکن است 
ســهم اوپک در بازار هند که سومین وارد کننده بزرگ نفت در جهان است را به 

میزان بیشتری کاهش دهد


